



Geneva, 17 April 2023

94 (nk)

The Permanent Mission of the Kingdom of Bahrain to the United Nations Office and other international organizations in Geneva presents its compliments to the Special Procedures Branch of the Office of the High Commissioner for Human Rights, and with reference to its Note Verbale AL BHR 1/23 dated 17 February 2023 regarding the case of Abdulhadi Al-Khawaja, has the honor to enclose herewith an explanatory note from the relevant authorities in the Kingdom of Bahrain.

The Permanent Mission of the Kingdom of Bahrain in Geneva avails itself of this opportunity to renew to Special Procedures Branch of the Office of the High Commissioner for Human Rights the assurance of its highest consideration.



Special Procedures Branch

ohchr-registry@un.org

## **Explanatory note concerning allegations relating to Abdulhadi al-Khawaja**

With regard to the joint communication issued by the Working Group on Arbitrary Detention, the Special Rapporteur on the situation of human rights defenders, the Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression, the Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and of association, the Special Rapporteur on the right of everyone to the enjoyment of the highest attainable standard of physical and mental health, and the Special Rapporteur on the promotion and protection of human rights and fundamental freedoms while countering terrorism, concerning allegations of torture and ill-treatment and failure to provide appropriate prison conditions for Abdulhadi al-Khawaja, we wish to provide the following information, without prejudice to all previous responses transmitted by the Kingdom of Bahrain to the various working groups and special rapporteurs:

### **I. The charges against Abdulhadi al-Khawaja**

We wish to state at the outset that the person in question has an extensive criminal record that bears no resemblance to the activities of human rights defenders. He has been charged together with others by the Public Prosecution Service with the crimes of attempting, through the use of force and illicit means, to overthrow and alter the State Constitution and the monarchy, and with establishing and joining an illegal group that sought to overthrow and change the State political system through the use of force, relying on terrorism as a means of achieving its goals and communicating with persons acting on behalf of a foreign country with the aim of engaging in hostile operations against the Kingdom of Bahrain.

A review of the history of the aforementioned terrorist and his activities reveals that his manoeuvres were not intended to defend human rights in any way, but were acts punishable under domestic law. Accordingly, he cannot be described as a human rights defender.

### **II. His state of health**

The person in question receives the same health care as all other male and female inmates in the Reform and Rehabilitation Centre. His state of health is continuously monitored in the medical clinic of the Reform and Rehabilitation Centre. He was previously diagnosed with the following chronic illnesses:

- Benign enlargement of the prostate gland;
- A high level of cholesterol in the blood.

Accordingly, he is regularly provided with prescribed medicines and receives appropriate meals based on his above-mentioned health condition. His state of health is also monitored in specialized clinics in external hospitals, such as the Ophthalmology Clinic and the Dermatology Clinic.

It should be noted that when the person in question complained some time ago of symptoms of fatigue, he was immediately conveyed to the Royal Services Hospital and underwent the necessary examinations and treatment. He was returned to the Reform and Rehabilitation Centre as soon as his health condition was stable, and an appointment with a cardiologist was set for 19 March 2023. However, the administration of the Reform and Rehabilitation Centre received a call from the hospital (the Cardiology Clinic) on 13 March 2023 stating that all appointments scheduled for 19 March had been postponed until 26 March 2023 for reasons relating to the Hospital or the physician. The competent authorities in the Reform and Rehabilitation Centre therefore fixed a new date for his appointment. On 26 March 2023, the date of the scheduled appointment at the Cardiology Clinic, he had an

additional appointment at the Urology Clinic. **However, the person in question refused to be conveyed to the hospital. He also refused to fill out the abstention form or to confirm his abstention in any other way.**

### III. Communications and visits

Category	January	February	March	Total
Embassy visits	16/1/2023		13/3/2023 (telephone communication) 15/3/2023	3
Visits by lawyers	9/1/2023		6/3/2023	2
Routine visits	9/1/2023 29/1/2023	9/2/2023 22/2/2023	9/3/2023 28/3/2023	6
Video communications	1/1/2023 4/1/2023 8/1/2023 11/1/2023 15/1/2023 18/1/2023 22/1/2023 25/1/2023	5/2/2023 8/2/2023 12/2/2023 15/2/2023 19/2/2023 22/2/2023 26/2/2023	1/3/2023 5/3/2023 8/3/2023 15/3/2023 19/3/2023 22/3/2023 26/3/2023 28/3/2023	23

### IV. Legal assistance

It should be noted that the person in question receives legal aid. In particular, he has been entitled to appoint and meet a lawyer, to exercise the right of litigation, to submit complaints, to attend legal proceedings, to lodge appeals within the legal deadline, and to be informed of the judgments handed down against him. He appointed a number of lawyers to defend him. He was also provided with a copy of the relevant cases and of the implementing regulations of the Reform and Rehabilitation Institutions Act so that he could exercise his right to defence.

With regard to the allegations contained in the communication, it was found on examining them and the relevant records and after communicating with the competent authorities that the allegations are unsound and unsubstantiated. We wish to provide the following details:

### V. Response to the allegations contained in the communication

- **The allegation that he was informed by the authorities in the Reform and Rehabilitation Centre on 8 January 2023 that he would no longer be allowed to contact his lawyer, and that the hours granted for communications would be reduced:**

The fact is that the person in question was informed of the relevant procedures in the Reform and Rehabilitation Centre, namely that contact numbers (telephone numbers) must be included in the communications system. He refused, of his own free will, to write down his lawyer's number and he failed to state the grounds for his refusal. The allegation that the hours granted for communications was reduced is false and unfounded. The Centre underscores its commitment to guaranteeing the said person's right, like that of all other inmates, to make telephone calls, in accordance with the legally prescribed periods. The table contained in part III shows that he has communicated with his lawyer.

- **The allegation that the said person faces a charge of incitement to overthrow or change the regime in relation to his chants against the Minister of the Interior in protest at ill-treatment during his transport to hospital for back treatment in July 2022, the allegation that prison authorities insisted on shackling his hands and feet, despite doctors' orders to the contrary, while transporting him in a small bus with no ventilation, and the allegation that no trial date has been set so far:**

It was concluded on examining the records and conducting inquiries about the above-mentioned incident that the allegation was unfounded. The said person committed the offence of inciting disorder and chanting on 27 July 2022. The Public Prosecution Service was therefore notified of the matter and issued a decision to institute proceedings. The allegation that the inmate was transported in a small bus with no ventilation is unfounded, inasmuch as all inmates are conveyed in modern means of transport equipped with air-conditioning devices. In addition, the medical instructions regarding each inmate are taken into account during such transport. Moreover, the said person is not exempt from shackling, since no specific medical report has been issued in that regard.

## **VI. The Special Investigation Unit**

The Special Investigation Unit investigated the allegations of torture and ill-treatment during his arrest. It ordered that the documents should be archived, since no relationship could be established between the injuries sustained by the person concerned, according to the allegations, and his statements in that regard. They were due to the use of legally permissible force by law enforcement officers during his arrest in response to his resistance and refusal to comply with the arrest warrant. The Unit provides the following information:

- The Unit questioned the said person in his cell about the details of his allegations of torture and ill-treatment on 23 October 2012 and on several additional occasions. However, he refused to make any statements to the Unit, although it informed him of the nature of its work and its independence from any party involved in the investigations and legal proceedings concerning his case. The Unit is entrusted with the task of investigating the validity of such allegations in the light of national and international legal obligations to prevent torture or ill-treatment.
- The person in question was arrested pursuant to an arrest warrant after being informed by the law enforcement officers of their status and of the legality of the arrest warrant. As he refused to comply with the arrest warrant and resisted and even attempted to assault the officers, they used permissible physical force to control him. As a result, he suffered a jaw injury on falling to the ground. All necessary medical measures were subsequently taken, in accordance with the law, on his behalf.
- He claimed during his interrogation by the Public Prosecution Service that he had been subjected to physical assaults, beatings and kicks during his arrest. He did not claim that he had been subjected to torture to extract a confession.
- The Public Prosecution Service ordered that he be examined by a forensic physician at the Physical Evidence Department of the Service. The physician stated that the injury could have been caused by his collision with a solid object on the date of his arrest.
- The said person claimed before a court of first instance that his confession was invalid, since it was the result of physical and mental coercion. The High Court of Appeal, to which the case had been referred by the Court of Cassation for a new ruling, permitted him to make a statement at its session on 22 May 2012. It decided, *inter alia*, that he had been subjected to torture and ill-treatment. The allegations were considered by five different courts and before 19 judges, and no judgment relied on the report in the evidence-gathering record of the said person's confession.
- The Unit received no other complaint concerning the person concerned.

## **Conclusion**

The Constitution of the Kingdom of Bahrain guarantees protection for the rights of all citizens and residents, in accordance with international human rights treaties and conventions. Article 19 (d) of the Constitution stipulates that: "No person shall be subjected to physical or mental torture, inducement or undignified treatment. The penalty

for inflicting such treatment shall be specified by law. Any statement or confession proven to have been made under torture, inducement or any other such treatment, or the threat thereof, shall be null and void.”

Article 20 of the Constitution stipulates that: “(c) An accused person shall be presumed innocent until proven guilty in a legal trial in which he is assured of the necessary guarantees to exercise the right of defence at all stages of the investigation and trial in accordance with the law. (d) It is forbidden to harm an accused person physically or mentally. (e) Every person accused of an offence shall have a lawyer to defend him with his consent. (f) The right to litigate is guaranteed by law.”

In addition, article 208 of the Criminal Code, as amended, which was promulgated by Legislative Decree No. 15 of 1976, provides for the prosecution of any public employee who abuses his status, the aim being to protect all persons from being subjected to torture or other inhuman or degrading treatment. Furthermore, the statute of limitations is not applicable to offences involving torture.

The Code of Criminal Procedure, as amended, which was promulgated by Legislative Decree No. 46 of 2022, provides for numerous procedures and rules aimed at establishing a comprehensive legal framework for the protection of human rights through guarantees of a fair trial, from the preliminary stage of evidence gathering through all stages of legal proceedings and leading finally to the delivery of a judgment and its enforcement.

Part VI of the Reform and Rehabilitation Institutions Act promulgated by Act No. 18 of 2014 regulates the procedural rights of detainees. Article 28 of the implementing regulations of the Reform and Rehabilitation Institutions Act recognizes inmates’ right to make telephone calls.

In conclusion, we underscore that the person in question enjoys all the rights enshrined in the Constitution and the legislation. It should be noted, in response to all the allegations contained in the communication, that the provisions of the above-mentioned articles provide for the preservation, safeguarding and protection of such rights (such as the right to a fair trial, the right to protection from torture and ill-treatment, the right of defence and the right to litigation). The law also guarantees the rights of inmates of the Reform and Rehabilitation Centre (such as the rights to health and social care, visits and contacts with the outside world, procedural rights, the right to education, the right to practice religious rites and the right to work).

## مذكرة توضيحية

### حول مزاعم تتعلق بالمدعو عبدالهادي الخواجة

بالإشارة إلى الرسالة المشتركة الصادرة عن الفريق العامل المعني بالاحتجاز التعسفي، والمقرر الخاص المعني بحالة المدافعين عن حقوق الإنسان، والمقرر الخاص المعني بتعزيز وحماية الحق في حرية الرأي والتعبير، والمقرر الخاص المعني بالحق في حرية التجمع السلمي وتكوين الجمعيات، والمقرر الخاص المعني بحق كل فرد في التمتع بأعلى مستوى يمكن بلوغه من الصحة البدنية والعقلية، والمقرر الخاص المعن بتعزيز وحماية حقوق الإنسان والحريات الأساسية في سياق مكافحة الإرهاب بشأن مزاعم ممارسة تعذيب وسوء معاملة وعدم توفير ظروف السجن الملائمة للمذکور عبدالهادي الخواجة . نود الإفادة إلى انه ودون الإخلال بكافة الردود السابقة التي قدمتها مملكة البحرين إلى مختلف الفرق العاملة والمقررين الخواص، نورد المعلومات التالية:

#### أولاً: التهم الموجهة إلى عبدالهادي الخواجة:

بدايةً نود التوضيح بأن المذكور يحمل سجل واسع من الانتهاكات القانونية التي لا تمت إلى مواصفات المدافعين عن حقوق الإنسان بأي صلة، ناهيك عن ان المذكور قد سبق وأن أسندت النيابة العامة إليه ولآخرين ارتكابهم جرائم محاولة قلب وتغيير دستور الدولة ونظامها الملكي بالقوة وبوسائل غير مشروعة، إلى جانب تأسيس جماعة على خلاف أحكام القانون والانضمام إليها، حيث الغرض منها قلب وتغيير النظام السياسي في الدولة بالقوة، وكان الإرهاب من وسائلها في تحقيق أغراضها والتخاير مع من يعملون لمصلحة دولة أجنبية بقصد ارتكاب عمليات عدائية ضد مملكة البحرين.

وبعد النظر في تاريخ المذكور الإرهابي ونشاطاته يتبين ان تحركاته لا تمت للدفاع عن حقوق الإنسان بأي صلة وإنما هي أفعال مؤثمة بالقانون الوطني، لذلك لا يمكن ان يطلق عليه وصف المدافع عن حقوق الإنسان.

#### ثانياً: الحالة الصحية:

يتلقى المذكور الرعاية الصحية كباقي النزلاء والنزيلات في مركز الإصلاح والتأهيل، بحيث تتم متابعة حالته الصحية في العيادة الطبية التابعة لمركز الإصلاح والتأهيل بشكل مستمر. كما ان المذكور مشخص مسبقاً بالأمراض المزمنة التالية:

- التضخم الحميد في غدة البروستاتا.
- ارتفاع مستوى الكليسترول في الدم.

وعليه يتم صرف الأدوية المقررة له بانتظام، ووجبة غذائية خاصة بما يتناسب مع حالته الصحية السابق بيانها. كما وتتم متابعة الحالة الصحية للمذكور في العيادات المتخصصة في المستشفيات الخارجية كعيادة أمراض العيون وعيادة الأمراض الجلدية.

ونود الإشارة إلى ان المذكور قد اشتكى من أعراض تعب قبل فترة، وتم على الفور نقله إلى مستشفى الخدمات الملكية وإجراء اللازم له من فحوصات وعلاجات، وتمت اعادته إلى مركز الإصلاح والتأهيل بعد استقرار حالته الصحية، وحدد له موعد بتاريخ

19 مارس 2023 مع استشاري القلب. إلا ان إدارة مركز الإصلاح والتأهيل قد تلقت اتصال من المستشفى (عيادة القلب) بتاريخ 13 مارس 2023 والتي اوضحت بأن جميع المواعيد التي كانت مقررة بتاريخ 19 مارس قد تم تأجيلها إلى تاريخ 26 مارس 2023 وذلك لأسباب تتعلق بالمستشفى أو الطبيب نفسه، فقام المعنيين بمركز الإصلاح والتأهيل بتثبيت الموعد الجديد للمذكورة. وبتاريخ 26 مارس 2023م في يوم الموعد المقرر لعيادة القلب، كان للمذكور موعد آخر في عيادة المسالك البولية في نفس اليوم أيضاً، إلا ان المذكور رفض الذهاب إلى المستشفى، كما رفض تدوين استمارة الامتناع ورفض تثبيت امتناعه بأي شكل من الاشكال.

### ثالثاً: التواصل والزيارات:

التصنيف	يناير	فبراير	مارس	المجموع
زيارات السفارات	2023/01/16	-	2023/03/13 (اتصال عبر الاثير) 2023/03/15	3
زيارات المحامين	2023/01/09	-	2023/03/06	2
الزيارات الاعتيادية	2023/01/09	2023/02/09	2023/03/09	6
	2023/01/29	2023/02/22	2023/03/28	
الاتصالات المرئية	2023/01/01	2023/02/05	2023/03/01	23
	2023/01/04	2023/02/08	2023/03/05	
	2023/01/08	2023/02/12	2023/03/08	
	2023/01/11	2023/02/15	2023/03/15	
	2023/01/15	2023/02/19	2023/03/19	
	2023/01/18	2023/02/22	2023/03/22	
	2023/01/22	2023/02/26	2023/03/26	
	2023/01/25		2023/03/28	

### رابعاً: المساعدة القانونية:

الجدير بالذكر، ان المذكور يحظى بالمساعدة القانونية والتي من أبرزها حقه في توكيل محامي ومقابلته، وتمكينه من إجراء حق التقاضي وتقديم الطعون وحضور جلسات المحاكمات وتقديم الاستئنافات في ميعادها القانوني ومعرفة الأحكام الصادرة بحقه، علماً ان المذكور قد قام بتوكيل عدد من المحامين للدفاع عنه، بالإضافة إلى تسليم المذكور نسخة من القضايا ومن اللائحة التنفيذية لقانون مؤسسة الإصلاح والتأهيل وذلك لتمكينه من حقه في الدفاع.

أما بشأن الادعاءات الواردة في الرسالة المشار إليها، فبعد دراستها والنظر إلى السجلات والتواصل مع الجهات المعنية، تبين انها ادعاءات واهية وليس لها أي أساس من الصحة. ونورد التفاصيل فيما يلي:

## خامساً: الرد على الادعاءات الواردة في الرسالة:

- الادعاء بأن في تاريخ 8 يناير 2023 أبلغ المعنيين في مركز الإصلاح والتأهيل المذكور بأن لن يسمح له بالاتصال بمحاميه بعد الآن، وان سيتم اختصار أو تقليل الساعات الممنوحة للاتصال:  
الواقعة تلخص في ابلاغ المذكور بالنظام المعمول به في مركز الإصلاح والتأهيل والمتمثل في إضافة أرقام الاتصال (ارقام الهواتف) إلى نظام الاتصالات، وقد رفض المذكور تدوين رقم المحامي الخاص به وذلك بمحض ارادته ودون ذكر أي أسباب. أما فيما يتعلق بادعاء تقليص ساعات المكالمات فإنه ادعاء ليس له أي أساس من الصحة ومنافي للواقع، بحيث يؤكد المركز التزامه بحق المذكور ككافة النزلاء الآخرين في إجراء الاتصالات الهاتفية حسب المدد المقررة قانوناً، ويبين الجدول أعلاه في ثالثاً، تواصل المذكور مع محاميه.

- الادعاء بأن المذكور يواجه تهمة التحريض على قلب النظام أو تغييره فيما يتعلق بهتافاته ضد وزير الداخلية احتجاجاً على سوء المعاملة أثناء نقله إلى المستشفى لتلقي علاج ظهره في شهر يوليو 2022، وقد أصر المعنيين على تكبيل المذكور أثناء نقله في حافلة صغيرة وبدون تهوية، رغم أوامر الأطباء بعكس ذلك، ولم يتم تحديد موعد المحاكمة حتى الآن:  
بعد النظر في السجلات والاستعلام عن الواقعة المذكورة في الرسالة والمشار إليها أعلاه، تبين عدم صحتها، حيث ان المذكور قد ارتكب مخالفة بتاريخ 27 يوليو 2022 تمثلت في قيام المذكور بإثارة الفوضى والبهتافات، وعلى إثر ذلك تم إحالة البلاغ إلى النيابة العامة والتي أصدرت قرارها بالحفظ. أما فيما يتعلق بنقل النزير في حافلة صغيرة بدون تهوية، فهذا ادعاء غير صحيح حيث ان يتم نقل جميع النزلاء في وسائل مواصلات حديثة مزودة بأجهزة التكييف، كما يتم مراعاة التعليمات الطبية الخاصة لكل نزير عند نقله، علماً بأن المذكور غير معفي من القيد الحديدي لعدم صدور تقرير طبي خاص له في هذا الشأن.

## سادساً: وحدة التحقيق الخاصة:

- باشرت وحدة التحقيق الخاصة التحقيق في الادعاءات المتعلقة بتعرض المذكور للتعذيب وإساءة المعاملة أثناء القبض عليه، وأمرت بحفظ الأوراق لما تبين بأن الإصابات التي لحقت بالمذكور حسب الادعاءات المذكورة، لا تبت لأي صلة بما أدلى به من أقوال، وهي من جراء استعمال أعضاء رجال انفاذ القانون القوة البدنية بالقدر المسموح به، أثناء القبض عليه، لقيامه بمقاومتهم ورفضه الامتثال لأمر القبض القضائي الصادر بحقه، وتشير الوحدة للآتي:
- انتقلت الوحدة للمذكور بمحبسه عدة مرات بدايةً من تاريخ 23 أكتوبر 2012 لسؤاله حول تفاصيل الادعاءات بالتعرض للتعذيب وإساءة المعاملة، إلا انه رفض الإدلاء بأية أقوال أمام الوحدة، على الرغم من أن الوحدة قد أحاطته علماً بطبيعة عملها واستقلالها عن أي جهة تباشر معه إجراءات التحقيق أو المحاكمة، وإنها المنوط بها التقصي حول صحة تلك الادعاءات وفقاً للالتزامات القانونية الوطنية والدولية بمنع التعذيب أو إساءة المعاملة.
  - قبض على المذكور نفاذاً لأمر القبض القضائي الصادر بحقه، وإنه وعقب قيام رجال انفاذ القانون باطلاعه على صفتهم وأمر القبض القانوني الصادر بحقه، رفض الامتثال لأمر القبض وقام بمقاومتهم كما وحاول الاعتداء عليهم، مما حملهم

لاستعمال القوة البدنية معه بالقدر المسموح به للسيطرة عليه، وقد ترتب على ذلك إصابته في فكه نتيجة اصطدامه بالأرض، وعقب ذلك اتخذت قبله كافة الإجراءات الطبية اللازمة وفقاً لأحكام القانون.

- ادعى المذكور إبان التحقيق معه من قبل النيابة أنه تعرض اثناء القبض للاعتداء على سلامة جسمه بالضرب والركل، ولم يدع تعرضه للتعذيب للاعتراف.
- أمرت النيابة العامة بعرض المذكور على طبيب شرعي بإدارة الأدلة المادية بالنيابة والذي اثبت ان اصابته قد تحدث من الاصطدام بجسم صلب في تاريخ القبض عليه.
- ادعى المذكور أمام محكمة أول درجة ببطلان اعترافه كونه وليد إكراه مادي ومعنوي، كما مكنت محكمة الاستئناف العليا – المحال إليها القضية بموجب حكم محكمة التمييز للحكم فيها من جديد – المذكور من التحدث بجلسة 2012/05/22 ومن بين ما قرره انه تعرض للتعذيب وإساءة المعاملة. وقد نظرت تلك الادعاءات أمام خمس محاكم مختلفة وطرحت أمام تسعة عشر قاضياً، ولم يعول أي حكم على اعتراف المذكور بمحض جمع الاستدلالات.
- لم تتلق الوحدة أي شكوى أخرى بشأن المذكور.

#### الخاتمة:

كفل دستور مملكة البحرين حماية وضمانات لحقوق جميع المواطنين والمقيمين والتي تتماشى مع الاتفاقيات والمعاهدات الدولية المعنية بحقوق الإنسان، حيث بينت المادة رقم (19/د) من الدستور على أن "د. لا يعرض أي انسان للتعذيب المادي أو المعنوي، أو للإغراء، أو للمعاملة الحاطة بالكرامة، ويحدد القانون عقاب من يفعل ذلك. كما يبطل كل قول أو اعتراف يثبت صدوره تحت وطأة التعذيب أو بالإغراء أو لتلك المعاملة أو التهديد بأي منها".

كما ورد في المادة (20) من الدستور:

(ج) "المتهم بريء حتى تثبت إدانته في محاكمة قانونية تؤمن له فيها الضمانات الضرورية لممارسة حق الدفاع في جميع مراحل التحقيق والمحاكمة وفقاً للقانون.

(د) يحظر إيذاء المتهم جسمانياً أو معنوياً.

(هـ) يجب أن يكون لكل متهم في جناية محام يدافع عنه بموافقته.

(و) حق التقاضي مكفول وفقاً للقانون."

كما جرم المشرع البحريني في المادة (208) من المرسوم بقانون رقم (15) لسنة 1976 بإصدار قانون العقوبات، وتعديلاته، قيام أي موظف عام بإساءة استعمال وظيفته، ضماناً لحماية الكافة من التعرض للتعذيب وغيره من ضروب المعاملة اللاإنسانية أو المهينة، ولا تسري مدة التقادم بشأن جرائم التعذيب.

إلى جانب ذلك، ضمن قانون الإجراءات الجنائية الصادر بالمرسوم بقانون رقم (46) لسنة 2022، وتعديلاته، مجموعة من الإجراءات والضوابط شكلت إطاراً قانونياً متكامل لحماية حقوق الإنسان بضمانات المحاكمة العادلة، بدءاً من المرحلة الأولية وجمع الاستدلالات وصولاً إلى مرحلة المحاكمة وصدور الحكم وتنفيذه.

كما نظم قانون رقم (18) لسنة 2014 بإصدار قانون مؤسسة الإصلاح والتأهيل في الفصل السادس حقوق النزلاء الإجرائية. فيما أشارت المادة (28) من اللائحة التنفيذية لقانون مؤسسة الإصلاح والتأهيل الصادر بقانون رقم (18) لسنة 2014 على حق النزيل بإجراء الاتصالات الهاتفية.

وفي الختام، نؤكد على ان المذكور يتمتع بكافة حقوق المنصوص عليها دستورياً وقانوناً، ورداً على كافة المزاعم المشار إليها بالرسالة المرفقة وما أثير في محتواها، فإن نصوص المواد سالف الذكر أكدت على صون وضمان وحماية تلك الحقوق (كالمحاكمة العادلة، والحماية من التعذيب وسوء المعاملة، ممارسة حق الدفاع والتقاضي) كما كفل القانون حقوق نزلاء مركز الإصلاح والتأهيل (كالرعاية الصحية، الاجتماعية، الزيارات، الاتصال الخارجي، حقوق النزلاء الإجرائية، الحق في التعليم، ممارسة الشعائر الدينية والحق في العمل).

-انتهى-